
6.8 Časy sloves zakončených na -εω 

V části 2.2 jsme se naučili, že existuje skupina sloves se slabým ε na konci jejich 

kmenů. Toto se spojuje s koncovkami prézentu a vytváří tvary jako např. φιλουµεν 

(φιλε-οµεν). 

- V imperfektu se vyskytuje tentýž vzorec stažení. 

- Ve futuru a aoristu přidání sufixu σ způsobuje dvě změny: 

i. ε se prodlužuje na η (kromě καλεω, které podržuje ε: καλεσω, ἐκαλεσα). 

ii.  Koncovky jsou teď hned za σ, ne za slabým ε, proto nedochází ke stažením 

(tj. futurum a aorist sloves zakončených na εω jsou totožné s λυω). 

Plný vzor pro φιλεω (miluji) je následující: 

 prézens futurum imperfektum aorist 

1. os. sg φιλω φιλησω ἐφιλουν ἐφιλησα 

2. os. sg. φιλεις φιλησεις ἐφιλεις ἐφιλησας 

3. os. sg. φιλει φιλησει ἐφιλει ἐφιλησεν 

1. os. pl. φιλουµεν φιλησοµεν ἐφιλουµεν ἐφιλησαµεν 

2. os. pl. φιλειτε φιλησετε ἐφιλειτε ἐφιλησατε 

3. os.pl. φιλουσιν φιλησουσιν ἐφιλουν ἐφιλησαν 

 


